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درمان رایگان حق 
کارگران بازنشسته است 

 صفحه3 ««

 تا لحظه آخر برای کسب 
رتبه چهارم می جنگیم

خمز :

رئیس کانون کارگران بازنشسته 
تبریز در دیدار با مدیر درمان تامین 
 اجتماعی آذربایجان شرقی 
تاکید کرد؛
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افزایش شانس کسب سهمیه آسیا 
تراکتور با برتری برابر مس کرمان

6

۳۳ درصد صادرات آذربایجان شرقی 
 با گواهی مبداء اتاق بازرگانی

تبریز انجام شد

7

عصرآزادی/ سرویس ورزش�ی: تیم تراکتور با پیروزی برابر مس 
کرمان شانس کسب سهمیه آسیایی خود را حفظ کرد...

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تبریز از صدور ۲۰ 
ه�زار و ۸۶۳ فقره گواهی مبداء به منظ�ور صادرات کالا از این اتاق 
خبر داد و گفت: صادرات انجام شده استان در سال گذشته با گواهی 

مبداء این اتاق ۳۳ درصد کل صادرات استان است...

»عصرآزادی« از مشکلات چندین ساله بزرگراه اهر - تبریز 
و عدم رعایت استاندارد راهسازی در آن گزارش می دهد

 جاده مرگ آذربایجان
 پابرجاست!

 صفحه  2««

رؤس�ای مجالس ایران و ازبکستان بر توسعه 
روابط دو کش�ور در بخش ه�ای اقتصادی و به 

خصوص دانش بنیان، تاکید کردند.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی، با نورالدین جان اسماعیل افُ رئیس 
مجلس قانونگذاری ازبکس��تان ک��ه در رأس هیأتی 

پارلمانی وارد تهران شده بود، دیدار و گفت و کرد.

قالیباف در ابتدای این دیدار ضمن خوش آمدگویی 
به رئیس مجلس ازبکستان برای حضور در کشورمان، 
گفت: امیدوارم این س��فر، مقدمه توس��عه و ارتباط 
بیش��تر و آغازی برای تحول در روابط دو کش��ور در 

عرصه های مختلف باشد.
رئیس مجلس ش��ورای اسلامی تأکید کرد: این از 
سیاس��ت های قطعی جمهوری اسلامی ایران است 
که با کشورهای مسلمان در آسیای مرکزی در حوزه 
های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی به ویژه گردشگری 

و حمل و نقل توسعه روابط داشته باشد.
وی ب��ا بیان اینکه ازبکس��تان نقش وی��ژه ای در 
آس��یای مرکزی دارد، عنوان ک��رد: امیدوارم در پی 
این سفر، پارلمان های دو کشور بستر توسعه هرچه 
بیشتر روابط را فراهم و گروه های دوستی نیز فعال 

تر از قبل به توسعه همکاری ها کمک کنند.
قالیباف در ادامه با اش��اره به جلس��ه ای که سال 
گذش��ته و قبل از س��فر خود به ازبکستان با رؤسای 
ش��رکت های دانش بنیان برگزار شده بود، گفت: در 
دیداری که با رئیس جمهور ازبکس��تان در تاشکند 
داش��تم متوجه شدم تأکید ویژه ای بر تقویت روابط 

دوجانبه در حوزه دانش بنیان وجود دارد.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان در ادامه یکی از 
اقداماتی که دو پارلم��ان باید در حوزه دانش بنیان 
انج��ام دهند را، برق��راری روابط می��ان بخش های 
خصوص��ی دو کش��ور عنوان کرد و گف��ت: وضعیت 
ش��رکت های دانش بنیان در ایران بس��یار مطلوب 
اس��ت از این رو باید برای برق��راری روابط میان این 
بخ��ش در دو کش��ور که دولتی نب��وده و به صورت 

خصوصی و مردمی اداره می شود، تلاش کرد.
وی دو موضوع تسهیل رفت و آمد اشخاص و حمل 
و نقل آنها و همچنین تأمین امکانات لجس��تیکی از 

کرانه دریای عمان تا تاش��کند و آس��یای مرکزی را 
برای افزایش س��قف معاملات میان دو کش��ور مهم 
توصیف کرد و افزود: باید در زمانی اندک، به درستی 
و با هزینه ای مناس��ب این امکانات برای توس��عه و 
تس��هیل رفت و آمدها فراهم ش��ود که در این میان 
پارلمان دو کش��ور م��ی توانند در تنظیم اس��ناد و 

توافقنامه ها در این حوزه بسیار موثر باشند.
قالیباف در ادامه حجم مبادله ۴۰۰ میلیون دلاری 
در س��ال ۲۰۲۲ میان ازبکس��تان و ایران را مطلوب 
ندانست و گفت: ازبکستان یکی از کشورهای مهم و 
موثر در آسیای مرکزی است از این رو باید در حوزه 
نرم افزاری و سخت افزاری تلاش کنیم تا زیرساخت 

ها تأمین شود.
وی در ادامه با بیان اینکه دخالت های خارجی که 
منجر به اتفاقات و وقایع اخیر در آس��یای مرکزی و 
آسیای جنوب شرقی شد، مانعی برای رشد سیاسی 
و اس��تقلال کش��ورهای منطق��ه به ویژه مس��لمان 
خواهد شد، اذعان کرد: دخالت های آمریکا و ناتو به 
وضوح در منطقه دیده می ش��ود و آثار کوتاه مدت و 
بلندمدت آن مشهود است و نمونه آن جنگ اوکراین 
است. رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین وجود 
امنیت در کشورها و منطقه را برای برقراری و توسعه 
روابط بسیار مهم دانست و افزود: موضوع افغانستان، 
جن��گ اوکراین، مش��کلاتی که داعش در س��وریه 
و ع��راق ایجاد ک��رده و آثار وقایع اخیر در آس��یای 
مرکزی از موضوعات مهمی اس��ت که کشورها باید 

به آن توجه کنند.
رئی��س مجلس ازبکس��تان: اس��تفاده از تجربیات 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه دانش بنیان اولویت 

ازبکستان است

نورالدین جان اس��ماعیل افُ نیز در این نشس��ت، 
ضمن ابراز خرس��ندی از حضور در تهران و تش��کر 
از اس��تقبال گرم هیأت پارلمانی جمهوری اسلامی 
ایران، به قالیباف گفت: سفر رسمی سال گذشته شما 
به ازبکس��تان، نتیجه خوبی در توسعه روابط داشت 
به خصوص که بعد از آن س��فر رئیس جمهور ایران 
به ازبکس��تان انجام ش��د و بعد از آن نیز هیأت های 

پارلمانی سفرهای مکرری به دو کشور داشتند.
رئیس مجلس قانونگذاری ازبکس��تان با اش��اره به 
رواب��ط دوس��تانه میان دولت و ملت های دو کش��ور 
از گذش��ته، عن��وان کرد: در این بی��ن پارلمان های 
ازبکس��تان و ایران می توانند نقش مهمی در توسعه 

هرچه بیشتر روابط میان دو کشور داشته باشند.
وی ضمن اس��تقبال از سیاست جمهوری اسلامی 
ای��ران در توس��عه روابط با کش��ورهای همس��ایه، 
مس��لمان و آس��یای مرکزی، عنوان کرد: جمهوری 
ازبکس��تان از این سیاس��ت حمایت م��ی کند و در 
همین راس��تا آمادگ��ی دارد روابط خود به خصوص 
در حوزه ترانزیتی و تجاری را به صورت گس��ترده با 

ایران افزایش دهد.
اس��ماعیل افُ در ادامه با اش��اره ب��ه بخش هایی از 
تأکیدات قالیباف درباره توسعه روابط در حوزه دانش 
بنیان، ب��ه توصیف قدرت و س��طح بالای جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه دانش بنیان پرداخت و گفت: 
در ازبکس��تان نتوانس��ته ایم به چنین قدرتی دست 
پی��دا کنیم چرا که در دوره ای که هنوز از ش��وروی 
مستقل نشده بودیم، امکانات علمی و فنی ما از بین 
رف��ت و ظرفیت های انس��انی خود را نیز از دس��ت 
دادیم اما بعد از دوران اس��تقلال، توجه به حوزه علم 
و فناوری مجددا در دس��تور کار ق��رار گرفت از این 
رو معتقدیم باید با جمهوری اس��لامی ایران در این 

زمینه همکاری داشته باشیم.
رئی��س مجلس قانونگ��ذاری ازبکس��تان در پایان 
س��خنان خود از دع��وت و میزبان��ی رئیس مجلس 

شورای اسلامی تشکر کرد.
در ای��ن دیدار غلامرضا ن��وری قزلجه رئیس گروه 
دوس��تی پارلمانی ایران و ازبکس��تان و سیدمرتضی 
حس��ینی و مهرداد ویس کرمی از دیگر اعضای این 

گروه نیز حضور داشتند.

خبرگزاری رویترز با اشاره به پیشرفت برنامه 
هس�ته ای ای�ران در ماه های گذش�ته گزارش 
داد که کش�ورهای اروپایی عضو برجام پیشتر 
درب�اره بازگش�ت تحریم های س�ازمان ملل به 

ایران هشدار داده اند.
به گزارش ایس��نا، خبرگزاری رویت��رز در گزارش 
خود مدعی شد: در ش��رایطی که آمریکا و متحدان 
اروپایی آن با حمله روسیه به اوکراین و افزایش تنش 
با چین دس��ت و پنجه نرم می کنند، برنامه هسته ای 
ایران همچنان تهدیدی به شمار می آید که در حال 

شعله ور شدن مجدد است.
رویترز در ادامه به نقل از سه مقام اروپایی گزارش 
داد که انگلیس، فرانسه و آلمان در نشانه ای از نگرانی 
اروپا به ایران هش��دار داده اند که اگر تهران اورانیوم 
را تا س��طح مطلوب برای آن چه آنها گریز هسته ای 
عن��وان می کنند غنی س��ازی کند، مکانیزم ماش��ه 
تحریم های سازمان ملل علیه ایران را فعال خواهند 
کرد. بنابر گزارش رویترز، این هشدار که سال گذشته 
در نامه ای که قبلًا گزارش نش��ده بود توسط وزیران 
امور خارجه این کشورها ارس��ال شد، نشان دهنده 
ترس غرب از این است که ایران می تواند اورانیوم را 

با درجه خلوص ۹۰ درصد غنی سازی کند.
این نگرانی ها در ماه فوریه پس از اینکه بازرس��ان 
سازمان ملل کشف کردند که ذرات اورانیوم با خلوص 
۸۳.۷ درصد در تاسیسات هسته ای ایران وجود دارد، 

تش��دید ش��ده اس��ت. این خبرگزاری افزود: نگرانی 
مجدد بر س��ر فعالیت های هس��ته ای ایران در زمان 
ب��دی برای جو بایدن، رئیس جمه��ور ایالات متحده 
رخ خواهد داد که بر حفظ حمایت متحدان از جنگ 
در اوکراین و متحد کردن کش��ورهای غربی بر س��ر 
عقب نش��ینی از جاه طلبی های نظامی و دیپلماتیک 

چین متمرکز است.
رویت��رز در ادامه گزارش داد که اختلاف نظرهایی 
می��ان مقام های آمریکایی و مش��اوران ج��و بایدن 
در کاخ س��فید بر س��ر موضوع ایران وجود دارد. در 
حالی  که برخی از ش��خصیت های تاثیرگذار ترجیح 
می دهند مساله ایران و مذاکرات احیای برجام را در 
اولویت های جو بایدن قرار ندهند، برخی از مقام ها و 

تحلیل گران آمریکایی چنین نگاهی ندارند. 
یک دیپلمات غربی که خواست نامش فاش نشود 
در ای��ن باره گفت: آنها مش��غول اوکراین و روس��یه 

هس��تند و در حال حاضر نمی خواهند جبهه دیگری 
ب��از کنند. بنابراین، آنها می خواهند تمام تلاش خود 
را ب��رای جلوگیری از این )غنی س��ازی ۹۰ درصد( 

انجام دهند.
در همی��ن راس��تا یک مقام ارش��د ای��ران نیز به 
رویترز گفت که تهران چنی��ن اقدامی را بر نخواهد 
تاف��ت و واکنش تندی در مقابل بازگش��ت احتمالی 
تحریم های س��ازمان ملل اتخ��اذ می کند.  این مقام 
ارشد که خواست نامش فاش نشود همچنین خاطر 
نش��ان کرد: اگ��ر طرف ه��ای دیگر به ه��ر بهانه ای 
بخواهند دس��ت به چنین کاری بزنند و تحریم های 
س��ازمان ملل را علیه ایران فعال کنند، تمام عواقب 
و مس��ئولیت های آن متوجه خودش��ان خواهد بود. 
واکنش ایران می تواند از خروج از NPT )معاده منع 
گسترش سلاح های هسته ای( تا سرعت بخشیدن به 
فرآیند هسته ای و افزایش سطح غنی سازی اورانیوم 
باش��د.  به گزارش رویترز، اظهارات این مقام ایرانی 
صریح تر از صحبت های سخنگوی وزارت امورخارجه 
ای��ران ب��ود ک��ه روز دوش��نبه گفته بود ته��ران به 
قدرت های غرب��ی اطلاع داده ک��ه در مقابل چنین 

اقدامی چگونه واکنش نشان خواهد داد. 
کش��ورهای غرب��ی نگرانند که غنی س��ازی ۸۳.۷ 
درص��دی اورانی��وم اقدام��ی عمدی از س��وی ایران 
بوده باش��د و این مقدمه ای برای تولید اورانیوم ۹۰ 

درصدی به شمار رود.

یک عضو کمیس�یون عمران مجلس شورای 
اس�امی، تاکی�د کرد: نبای�د این ن�گاه وجود 
داشته باشد که صنعت هوایی لاکچری بوده در 
حالی که دسترس�ی آس�ان به این صنعت حق 
همه افراد بوده و می تواند زمینه توسعه کشور 
را فراه�م کند ام�ا باید به این نکت�ه نیز توجه 
داشت که صنعت هوایی هم در جبهه تحریم ها 
و ه�م در جبهه کاهش ارزش پول ملی در حال 

مبارزه بوده و نیازمند نگاه دولت است.
مجتبی یوس��فی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
تلاش ایرلاین ها برای افزایش قیمت بلیت هواپیما، 
بی��ان کرد: اولین نکته که بنده هم��واره بر روی آن 
تاکید داش��تم این بوده که باید به این موضوع توجه 
داش��ت که چه افرادی که در صنعت هوایی مشغول 
به فعالیت هستند مانند ایرلاین ها و شرکت ها و چه 
مصرف کننده این صنعت، لاکچری نیستند. صنعت 
هوایی متعلق به همه است. افرادی که بیمار دارند و 
یا کار اداری دارند باید بتوانند از این صنعت استفاده 
کنن��د. برخ��ی ها معتقد هس��تند که ای��ن صنعت 
لاکچری بوده تا از س��بد بررس��ی و نظارت دولت ها 

آن را خارج کنند.
دسترس�ی آس�ان به صنع�ت هوایی بس�تر 

توسعه کشور را فراهم می کند
وی در ادامه اظهار کرد: بنده با این نگاه مخالف هستم. 
م��ا وظیفه نظارت در این حوزه داریم. در کمیس��یون 

عمران نیز خواهیم ایس��تاد و از ابزارهای نظارتی خود 
اس��تفاده خواهیم کرد اما در نهایت دولت ها مسئول 
اجرا هستند. ما برای واردات هواپیما و نوسازی ناوگان 
هوایی کشور ایستاده ایم. کمیسیون عمران نیز در این 
حوزه تلاش ک��رد. وزیر فقید راه و شهرس��ازی که به 
رحمت خدا رفتند، رئیس سازمان هواپیمای کشوری 
و همچنین ش��رکت فرودگاه ها در برای نوسازی این 
ن��اوگان تلاش کردند. نماینده م��ردم اهواز در مجلس 
شورای اسلامی، تاکید کرد:  توجه به این صنعت حائز 
اهمیت اس��ت. امروز اگر یک سرمایه گذار قصد داشته 
باش��د تا در یک منطقه س��رمایه گ��ذاری انجام دهد، 
اولی��ن نکته ای که برای آن حائز اهمیت اس��ت بحث 
دسترسی اس��ت. سرمایه گذار که س��اعت ها در یک 
ماشین نمی شیند تا به منطقه برسد. دسترسی آسان 
به این صنعت خود باعث توسعه کشور خواهد شد. باید 
بدانیم که دسترسی آسان به هواپیما حائز اهمیت است. 

پس ما با هر گونه افزایش بی حد و حصر قیمت بلیت 
هواپیما مخالف هستیم.

مجلس مخال�ف افزایش قیمت بلیت هواپیما 
است اما...

وی در ادام��ه تاکید کرد: باید ب��ه این نکته توجه 
داشته باشیم که صنعت هوایی حدود ۴۰ سال است 
که تحریم بوده و امروز هزینه ها برای صنعت هوایی 
افزایش پیدا کرده اس��ت. قیم��ت دلار به حدود 5۰ 
هزار تومان رس��یده اس��ت تازه زمانی که حواله می 
ش��ود قطعا مقداری بیش��تر خواهد ش��د. هم زمان 
ایرلاین ها در دو جبهه یعنی هم تحریم و هم کاهش 
ارزش پ��ول ملی در حال جنگیدن هس��تند. با همت 
نیروهای متخصص در صنعت هوایی این صنعت تا به 
امروز سرپا مانده است و حتی توانسته برخی از قطعات 
را تعمیر و یا تولید کن��د. وی افزود: قرار بود دولت ارز 
مورد نیاز ایرلاین ها را تامین کند. مجلس تاکید دارد 
که با افزایش قیمت مخالف اس��ت اما پیگیری کرد تا 
ارز م��ورد نیاز ایرلاین ها تامین ش��ود. خدماتی که ما 
به ایرلاین ها می دهیم بر اس��اس دلار است. پس باید 
در تامین ارز به آنها کمک ش��ود. اما ما مخالف افزایش 
قیمت هس��تیم چون این به ضرر طرفین است. دیگر 
مردم نمی توانند با هواپیما تردد کنند آنگاه ایرلاین ها 
نیز ضرر می کنند. از طرف دیگر در این حوزه سوداگری 
نیز وجود دارد.  شرکت ها به طور مستقیم بلیت را به 

مردم می فروشند. نیازمند نظارت است

در دیدار اسماعیل اُف با قالیباف انجام شد

 تاکید رؤسای مجالس ایران و ازبکستان 
بر توسعه روابط تجاری و دانش بنیان

رویترز ادعا کرد: 

دولت بایدن نمی تواند بیش از این پیشرفت هسته ای ایران را نادیده بگیرد

عضو کمیسیون عمران: 

مخالف افزایش قیمت بلیت هواپیما هستیم


